
7 سیاسی

خرج انتخابات کرد

حذف شده در نظر بگیرید

پیش نویس باقری و عراقچی 

دو تا سه سال 

توئیت آشنا 

واکنش واعظی به تفحص 

رجز می خواند

نفع می برد؟

در نخستین جلسه دادگاه رسیدگی به پرونده شرکت کروز، استفاده حسین 
فریدون از حساب های مسعود احمدی زاده جهت دریافت رشوه و حق حساب 
از رسول دانیال زاده تأیید شد. دادگاه رسیدگی به پرونده شرکت کروز در شعبه ۴ 

دادگاه ویژه مفاسد اقتصادی به ریاست قاضی صلواتی برگزار شد.
نماینده دادستان گفت: حسب گزارش معاونت حقوقی سازمان اطلاعات 
سپاه، حد فاصل تاریخ ۱۰/ ۰۹/ ۹۴ تا ۱۷/ ۱۰/ ۹۴ مجموعاً مبلغ ۱۶ میلیارد و ۲۰۰ 
میلیون ریال طی ۳۸ تراکنش بانکی از حساب محمد علی پور فطرتی به حساب 
آقای مسعود احمدی زاده در بانک صادرات از مرتبطان حسین فریدون واریز 
شده است. استفاده حسین فریدون از حساب های مسعود احمدی زاده جهت 
دریافت رشــوه و حق حساب از رســول دانیال زاده تأیید شده است و موجب 
محکومیت مســعود احمدی زاده به اتهام فراهم کردن بزه ارتشــاء از طریق در 
اختیار قرار دادن حســاب بانکی به حســین فریدون به ۱۵ سال حبس تعزیری 

شده است.
پرونده وجوه دریافتی حســین فریدون و مسعود احمدی زاده از شرکت 
کروز در شعبه بازپرسی در حال رسیدگی است. در حال حاضر مسعود احمدی 
زاده در خارج از کشور است.طبق گزارش اطلاعات سپاه، مبلغ ۶ میلیارد ریال در 
۲ فقره، ۱۱ میلیارد ریال در یک فقره و یک فقره یک میلیارد ریال بابت انتخابات 
مجلس نهم توسط شرکت کروز انجام شده و به تأیید حمید کشاورز توچایی 
رسیده است. طبق ردیابی ها مبالغ مذکور به منظور انتخابات به حسین فریدون 

و مرتبطان او پرداخت شده است.

عبدالرســول پورعباس در مورد کنکور و مصوباتی در خصوص کاهش 
ســهم آن در نظام سنجش آموزش کشــور گفت:طی سال های آینده، ما دیگر 
کنکور به شیوه سابق نخواهیم داشت، بلکه یک نظام سنجش ورود به دانشگاه 
را که شامل دو بخش است، اجرایی خواهیم کرد.وی ادامه داد: نظام سنجش دو 
مرحله ای را آزمون های یکپارچه کشوری در آموزش و پرورش و آزمون های 
کشوری در سنجش تشکیل خواهد داد، ملاک پذیرش و ورود به دانشگاه نیز 
این دو ســنجش خواهد بود، از این رو کنکور را حذف شــده در نظر بگیرید، 
ســوابق تحصیلی و آزمون ســنجش به شکل هوشمند و در تعدد قابل قبول از 
سوی آموزش و پرورش و سازمان سنجش در راستای تقویت این دو سازمان 

طراحی خواهد شد.

غلامعلــی جعفرزاد ایمن آبادی دربــاره روند گفت وگوهای وین گفت: 
ترامپ با خروج از برجام مشــکل بزرگی را برای آمریکا و ایران ایجاد کرد. ما 
از اول معتقد بودیم که برجام باید احیا شــود، چرا در دو ســال گذشته این همه 
کارشــکنی انجام شد تا این اتفاق نیفتد؟ در مجلس فحش پدر به آقای ظریف 
دادند، او جرأت نداشــت که پایش را به مجلس بگذارد.وی افزود: ســند پیش 
نویس آقای عراقچی موجود است، بالاخره سند توافقی هم بیرون می آید، آن 
زمان مشخص می شود آنها هیچ تفاوتی با هم ندارند. تا همین امروز مذاکرات 
مطابــق همان پیــش نویس آقای عراقچی جلو رفته اســت و همه نظارت ها 
و محدودیــت های قبلی باقی خواهد مانــد و هیچ اتفاق عجیب و غریبی هم 
نیفتاده اســت. اگر قرار بر این بود چرا زودتر از این گفتگوها انجام نشــد.این 
فعال سیاســی یادآور شد: وضع اقتصادی کشور فاجعه است. مردم دارند تلف 
می شوند. روی کره جنوبی متمرکز نباشیم، عراق، افغانستان، پاکستان، ترکیه، 
روسیه و چین هیچ یک پول ما را نمی دهند. امیدواریم با توافق وین، پول های 
ایران آزاد شود و وضعیت بازار ارز، رسیدگی به پروژه های عمرانی، اشتغال و 

معیشت مردم سامان بگیرد.

سید جلال ســاداتیان، تحلیلگر مسائل سیاســت خارجی درخصوص 
پیشــنهاد توافق موقت در مذاکرات هســته ای گفت: »در این شرایط پیشنهاد 
دیگری مطرح شــده اســت؛ پیشــنهادی با عنوان توافق موقت؛ به این نحو که 
آمریکایی ها بخشی از تحریم های نفتی ایران را رفع کنند و ایران بتواند تا سقف 
مشخصی نفت بفروشد و معالات بانکی ایران هم تا حدی عادی شود و ایران 
هم در مقابل غنی سازی ۶۰درصد را متوقف کند. غربی ها تصور می کنند ایران 
تا رســیدن به بمب اتم یک ماه فاصله دارد و به همین دلیل می خواهند ایران به 
نقطه گذار نرسد و بنا دارند توافقی موقت بکنند تا با خیال راحت مدت زیادی 

شاید حتی دو تا سه سال به مذاکره بپردازند.« 

حســام الدین آشنا، مشــاور روحانی، در توییتر خود نوشت: آیا انصاف 
و عقلانیت انقلابی اقتضا می کند دانشــجویان عزیز دانشــگاه شهید بهشتی از 
دانشور نوآور و دغدغه مندی چون دکتر محمد فاضلی محروم شوند. آیا مکاتبه 
انجمن های معتبر علمی کشور با رئیس محترم جمهور و مکاتبه دفتر ایشان با 

وزیر محترم علوم نباید مورد توجه بیشتر قرار بگیرد.

محمود واعظی رئیس دفتر رئیس جمهور ســابق در واکنش به تحقیق و 
تفحص نمایندگان مجلس یازدهم از نهاد ریاست جمهوری دولت های یازدهم 
و دوازدهم، اظهار کرد: تصمیم گرفتم تا آخر فروردین سال آینده مصاحبه نکنم 
و هر کسی هم که تماس گرفته، مصاحبه نکردم، اجازه دهید با آرامش کار پیش 
رود و دولــت هم کارش را آغــاز و بعد مردم قضاوت کنند.وی افزود: تحقیق 
و تفحص حق نمایندگان مجلس اســت و از هر جایی که بخواهند می توانند 
تحقیق و تفحص کنند، مهم این است که وقتی بررسی می کنند، به این می رسند 
که هیچ یک از این ها درست نیست.رئیس دفتر رئیس جمهور سابق با بیان اینکه 
نماینــدگان مجلس از هر جایی کــه بخواهند تحقیق و تفحص می کنند و این 
همواره از جاهای مختلف انجام می شــود، گفت: این همه از جاهای مختلف 
تحقیق و تفحص می شود، بررسی می کنند و می بینند که چیزی نیست، خبری 
به نمایندگان می رسد، ولی تحقیق و تفحص حق شان است، اما بررسی می کنند 
و متوجه می شــوند که چیزی نیســت.واعظی در پایان خاطرنشان کرد: ممکن 
است ما چیزی بگوییم و دوباره دعوای جدیدی شروع شود، اجازه دهیم مسیر 

تحقیق و تفحص هم طی شود.

دبیرکل حزب جمهوریت ایران اســلامی در خصوص عملکرد شــش 
ماهه دولت »سیدابراهیم رئیسی« گفت: آقای رئیسی فکر می کند هنوز دوران 
تبلیغات انتخابات اســت. آقایان باید در مورد کارهایی که کردند صحبت کنند 
نه شعارهایشــان. آقای رئیسی نیاز نیست رهنمود بدهند، رهنمود دادن کاری 
ندارد. بنده همین الان می توانم صبح تا شــب به بقیه رهنمود بدهم؛ این کار نه 

هزینه دارد نه هیچی. دولت باید پاسخگوی مردم باشد.

در مورد روسیه همواره نگاه دوگانه ای در داخل کشور وجود داشته و دارد 
و برخی این کشــور را دوست و برخی آن را رقیبی برای ایران می دانند. همین 
نگاه در حوزه تحریم ها علیه ایران نیز وجود دارد و بعضی می گویند مسکو از 
قبل این تحریم ها سود می برد و برعکس دسته دیگری معتقد هستند که کرملین 
خواهان رفع این تحریم ها علیه ایران اســت. دکتر الهه کولایی،  استاد دانشگاه 
تهران نیز می گوید که مســکو با اعمال تحریم ها و فشــار حداکثری علیه ایران 

مخالف است و حتی آن را علیه منافع خود می بیند.

اخبار ویژه ... دکترزیباکلام؛ فعال سیاسی اصلاح طلب:

نسبت دادن اعتراضات مردم به 
بیگانگان، دیگر کارآمدی ندارد

ســرویس سیاســی- صادق زیباکلام فعال 
سیاسی اصلاح طلب و استاد علوم سیاسی دانشگاه 
تهران درباره ریشه افزایش تجمعات مردمی گفت: 
در ایــران حداقل تا آبــان ۹۸، اعتراضات خیابانی، 
مثــل اعتراضاتی که بعــد از انتخابات ۸۸ و دی ماه 
۹۶ اتفاق افتاد، بیشــتر جنبه سیاسی داشت و ریشه 

اقتصادی نداشتند.
وی افــزود: تحول مهمی که بــه وجود آمده 
این اســت که به دلیل شــرایط اقتصادی، شــاهد 
اعتراضــات خیابانی اقشــار و صنــوف مختلف 
هســتیم. اگر اعتراضات اقشــار سیاسی بود، برای 
جلوگیری از اعتراض آنان درنگ نمی شد. اما خود 
مســئولان هم می دانند، دلیل اعتراض ها، ناشی از 
شرایط بد اقتصادی اســت. اما امروز حاکمیت به 
یک دو راهی رســیده است، دو راهی بسیار سخت 
که باید کدام یک از مســیرها را انتخاب کند. اگر از 
اعتراضات صنفی جلوگیری شــود، به اعتراضات 
سیاســی و اجتماعی تبدیل می شوند. چون با تغییر 
نکردن شــرایط اقتصادی، جنس اعتراضات از بین 
نمی روند و از مســیر اقتصــادی که وجود دارد، به 

مسیر اجتماعی و سیاسی تبدیل خواهد شد.
دکترزیبــاکلام عنوان کــرد: زمانی که دولت 
روحانی بر ســر کار بود، همه مشــکلات بر سر او 
می ریخت اما امروز دیگر نمی شــود این مشکلات 
را بر ســر دولت قبلی و سایر مشکلات مثل برجام 
و تحریم های آمریــکا انداخت. بنابراین حاکمیت 
امــروز، جلوی برخی از معترضــان را نمی گیرد، 
بعضی هــا را به ســمت مجلس می بــرد و بعضی 
دیگر را پراکنــده می کند و با برخی دیگر برخورد 
محدودی انجام می دهند. از طرفی، دولت رئیســی 

می خواهد وجهه مردمی از خود نشان دهد به همین 
دلیــل اگر بخواهد رفتار تند و خشــونت آمیزی با 
معترضان داشــته باشد، کسی مسئولیت این کار را 
برعهده نمی گیرد. مسئولان هم می دانند که راهکار 
نسبت دادن اعتراضات اقتصادی اقشار مختلف به 

بیگانگان، دیگر کارآمدی ندارد.
وی دربــاره حــذف ارز ۴۲۰۰ هم گفت: در 
ماجــرای ارز ۴۲۰۰، درصد کمــی از آن به جیب 
سوءاستفاده چی ها می رفت اما ۸۰ تا ۹۰ درصد آن 
نیز به ســبد کالای مصرفی اقشــار محروم جامعه 

کمک می کرد. زمانی که ارز ۴۲۰۰ را حذف می کنید 
و آن را بــه صورت یارانه ۱۲۰ هزارتومانی به مردم 
می دهید این راهــکار دردی را درمان نمی کند. از 
زمان احمدی نژاد تا به امروز دولت نتوانسته مسئله 
پرداخت یارانه نقدی را حل کند و نمی داند به کدام 
لایه ها و اقشــار مختلف آن پول را پرداخت کند و 
در این موضوع، ضعف و مشکل وجود دارد. حذف 
ارز ۴۲۰۰ باعــث می شــود مایحتاج عمومی مردم 
کاهش یافته و موج جدیدی از اعتراضات معیشتی 

مردم شکل بگیرد.

یک استاد دانشگاه گفت: با تغییر نکردن شرایط اقتصادی، جنس اعتراضات از بین نمی روند و از مسیر اقتصادی که وجود دارد،
 به مسیر اجتماعی و سیاسی تبدیل خواهد شد.

سرویس سیاسی- یک فعال سیاسی 
اصلاح طلب تأکید کرد: آقای رئیس جمهور 
باید از نیروهای کلیدی و دلسوز استفاده 
کنــد و از هر دو جریان با اصالت کشــور 
بهره ببرد. اگر از اصلاح طلبان بخواهد آنها 

کمک شان می کنند.
اســماعیل دوســتی، درباره دیدار 
رئیس جمهور با برخی از سیاســتمداران 
کشور و گفته های وی در این دیدار مبنی 
بر این که قصد دارد روابط خود را با جامعه 
نخبگانی افزایش دهــد و این ارتباطات 
فراجناحــی را ادامــه دهد، گفت: مــن هم درباره دیدار آقای رئیســی با برخی از 
سیاستمداران شنیده ام و در رسانه ها خواندم ایشان با آقای ولایتی، خرازی، لاریجانی 
و جلیلی در خصوص سفر روسیه یک دیداری داشتند، به شخصه این کار را تحسین 

می کنم چراکه یک کار بزرگی انجام شده است.
این نماینده پیشــین مجلس شــورای اسلامی تاکید کرد: اگر آقای رئیسی در 
همه امور مانند مســائل اقتصادی، اجتماعی، علمی، سیاست خارجی و سیاسی با 
نخبگان جامعه و کسانی که تجربه دارند و در طول این ۴۳ سال مسئولیتی بر عهده 
داشــته اند جلســاتی بگذارد این کار از یک سو باعث غنا می شود و از سوی دیگر 
ایشان می توانند برنامه هایش را اجرایی کنند و باز هم می گویم آقای رئیس جمهور 
کار خوبی کرده است و امیدوارم بتواند این کار را ادامه دهد. وی درباره اینکه برخی 
از گفته های رئیس جمهور در خصوص ارتباط فراجناحی با نخبگان جامعه در حالی 
مطرح می شود که کابینه ایشان و افرادی که در اطرافشان هستند چیزی غیر از این 
را می گوید به طوریکه حتی صدای جریان اصولگرای ســنتی و میانه رو نیز در این 
خصوص درآمده اســت، اظهار داشت: همه ما آرزو داریم آقای رئیسی توفیق پیدا 
کند و دولت ســیزدهم موفق شود زیرا موفقیت آقای رئیسی و این دولت موفقیت 
ایران اسلامی است، البته ما هم نسبت به خیلی از گزینش های ایشان نگران هستیم 
معتقدم که آقای رئیسی باید مراقب افراد سودجو و افرادی که فقط به فکر خودشان 
یا جریان شــان هستند، باشند و محکم و استوار انقلاب و کشور را ببینند.این فعال 
سیاســی اصلاح طلب تاکید کرد: آقای رئیس جمهور نیروهای کلیدی و دلسوز و 
صادق را ببینند. من اعتقاد دارم بعضی از گزینه های آقای رئیسی مناسب نبود، البته 
شاید یکی از دلایلش فشارهایی است که از بیرون به آقای رئیسی وارد می شود.وی 
تاکید کرد: به شخصه نیت آقای رئیسی را پاک می دانم و احساسم این است که ایشان 
می خواهد کار کند. امیدوارم جریان های سیاسی به جای اینکه فشار بیاورند، بیایند 
نیروهای کلیدی و متخصص را به ایشان معرفی کنند تا بتواند کار سنگین حکمرانی 
و حکومتداری که بسیار سخت است را در این شرایط را انجام دهد.دوستی گفت: 
آقای رئیسی از نیروهای مفید هر دو جناح با اصالت استفاده کند و از آنها بهره ببرد 
تا ان شــاالله بتواند موفق شود. وی در خصوص سکوت جریان اصلاحات در برابر 
دولــت گفت: من در همه محافل اصلاح طلب هســتم آنهــا آرزو دارند که دولت 
موفق باشد.  آقای رئیسی اگر از بچه های اصلاح طلب بخواهد آنها حتما ایشان را 
کمک می کنند. معتقدم آقای رئیس جمهور از تخصص کسانی مانند آقای جهانگیری 
می تواند استفاده کنند حال نه اینکه به ایشان مسئولیت مستقیم بدهد اما از تجربه شان 

می تواند استفاده کنند تا انشاالله موفق باشند.

سرویس سیاسی- استاد دانشکده 
علوم اجتماعی دانشگاه تهران در واکنش 
به اخراج اســاتید از دانشــگاه گفت: هر 
کسی که به قدرت می رسد، متاسفانه این 
را در دســتور کار دارد تــا عده ای که با او 
مخالف بوده و هم رنگ نیســتند، حذف 
کند و در دوره اصولگرایی امروز و پیشین 
این اشتباه محاسبانی بیشتر دیده می شود.

"تقی آزاد" جامعه شــناس و استاد 
دانشکده علوم اجتماعی دانشگاه تهران 
در واکنش به اخراج اساتید دانشگاهی و 
پیامدهای آن در جامعه بیان کرد: اخراج استاد از دانشگاه یک اشتباه محاسباتی است 
که هر گروه سیاسی مرتکب می شود. هر کسی که به قدرت می رسد، متاسفانه این 
را در دستور کار دارد تا عده ای که با او مخالف بوده و هم رنگ نیستند، حذف کند.

وی درادامه افزود: در دوره اصولگرایی امروز و پیشین این اشتباه محاسبانی 
بیشتر دیده می شود، آن ها تلاش دارند یک نوع همرنگی و هم صدایی شکل بگیرد. 
کسانی که احتمالا می توانند در آینده صدایی بلند داشته باشند یا اینکه نماینده صدای 
متفاوتی باشند را حذف می کنند، این یک اشتباه محاسباتی اصولاگرایی بوده، هست 

و ادامه پیدا خواهد کرد.
استاد دانشکده علوم اجتماعی دانشگاه تهران با اشاره به دلیل پنهان این مساله 
بیان کرد: دلیل پنهان دیگر این مساله این است که اصولگرایی با طبقه متوسط چالش 
دارد و اساســا در تقابل با طبقه متوســط است. هر زمان که اصولگرایان بر جامعه 
حاکم بودند شروع به تقابل با طبقه متوسط کردند. بخش عمده طبقه متوسط هم 
اساتید دانشگاهی، روشنفکران، روزنامه نگاران و هنرمندان هستند. وی خاطرنشان 
کرد: نتایج آنی این امر این اســت که یک جمعــی از رویه موجود هراس دارند و 
محافظه کاری پیشه می کنند، اما اولین نتیجه بلندمدت آن، این است که برخلاف آنچه 
که اصولگرایان انتظار دارند، این رویه یک نوع همگرایی میان نیروهای روشنفکر از 
جمله استادان، هنرمندان و نیروهای اصلی که مسئله شان نظم، اخلاق و دموکراسی 

است ایجاد می شود و این منجر به یک سرمایه انباشت می شود.
وی افزود: نتیجه بلندمدت دوم این است که اتفاقا اصولگرایی به نیروهای منتقد 
خود از جمله اساتید دانشگاه کمک می کند تا تعامل و دقت بیشتری کنند و با دقت 
بیشتری سخن بگویند. اتفاقا این موضوع می تواند برای اصولگرایی چالش آفرین 
باشد. این جامعه شناس گفت: نتیجه دیگر آن است که در یک مرحله ای سرمایه ای 
که کشور اندوخته و آن هم اساتید دانشگاهی هستند آسیب دیده و حذف خواهد 
شد، یا حتی گاهی این سرمایه ها به خارج از کشور می روند، برخی به مشاغل دیگر 
روی می آورند و بعضی هم موضع انتقادی و اعتراضی می گیرند. در هر سه صورت 
خطرناک بوده و برای کشــور خوب نیســت در هر حال این افراد فرزندان کشور 
هســتند، درس خواندند فکر کردند تا برای کشور موثر باشند. وی تاکید کرد: این 
افراد نباید اخراج شوند، بلکه باید به واحدهای دیگری منتقل شوند. اگر فکر می کنند 
این افراد موجب تحرک دانشجویان می شوند می توانند آن ها را به موسسه پژوهشی 
یا کارشناسی منتقل کنند. اینگونه بیرون کردن اساتید شیوه غلطی است که ما از قدیم 
یاد گرفته ایم و در شرایط بحران به جای اینکه افراد را مدیریت و جابه جا کنیم آن ها 
را اخراج و بعضا بدنام می کنیم. اســتاد دانشکده علوم اجتماعی دانشگاه تهران در 
واکنش به این پرسش که در دوران ریاست جمهوری محمود احمدی نژاد اساتید 
متعددی اخراج شدند که اکنون این رویه فعلی آن روزها را به ذهن متبادر می کند 
و موجب نگرانی اســاتید دانشگاهی شده است، گفت: در آن دوران تعداد زیادی 
از اساتید دانشگاهی اخراج شدند آن زمان دکتر رهبر رییس دانشگاه تهران بود و 
همه دانشکده ها را به هم زد. آزاد در پاسخ به این سوال که اکنون از نظر شما چقدر 
میان دانشگاه و دولت یکدستی به وجود آمده است؟ گفت: این یکدستی اکنون به 
وجود آمده است همه واحدهای زیر مجموعه های خودشان و همه نیروها یکدست 
هستند. یک دستی از بالا تا پایین شکل گرفته است. وقتی یک دستی شکل گرفته، من 
نمی دانم دیگر با فرد منتقد و کسی که مثل آن ها نیست، این گونه برخورد می کنند. 

به همین دلیل است که می گویم اصولگرایی دچار اشتباه محاسباتی شده است.

دوستیفعالسیاسیاصلاحطلب:

رئیسیازنیروهایمفیدهردوجناح
استفادهکند

استاددانشگاهتهران:

اصولگرایانهموارهباطبقهمتوسطدر
تقابلهستند

وی دربــاره حــذف ارز ۴۲۰۰ هــم گفــت: در ماجــرای ارز ۴۲۰۰، درصــد کمــی از آن به 
جیــب سوءاســتفاده چی ها می رفــت اما ۸۰ تــا ۹۰ درصد آن نیز به ســبد کالای مصرفی 
اقشــار محروم جامعــه کمک می کرد. زمانــی کــه ارز ۴۲۰۰ را حذف می کنیــد و آن را به 
صــورت یارانه ۱۲۰ هزارتومانی به مــردم می دهید این راهــکار دردی را درمان نمی کند.

 

ســرویس سیاسی-تحلیلگر 
مســائل سیاســی گفت: روسیه به 
ایران به چشم شــریک استراتژیک 
نــگاه نمی کند بلکه به عنــوان ابزار 
استراتژیک و در جهت گرفتن امتیاز 

نگاه می کند.
مهدی مطهرنیا  تحلیلگر مسائل 
سیاســی درباره اینکه ایران در حوزه 
نظامی روی روسیه حساب باز کرده 
و برپایی رزمایش مشــترک با چین 
روسیه نیز بر این دلیل صحه می گذارد. 
اما روسیه هیچ وقت تسلیحات نظامی 
روز خــود را علاوه بر اینکه به چین 
و سایر کشــورها می فروشد به ایران 
نمی فروشد دلیل آن چیست، گفت: 
چین و روســیه دو قــدرت بزرگ 
از شرکت ســهامی قدرت، در نظام 
بین الملل هستند. این شرکت سهامی 
قــدرت، در عیــن  حال که شــاهد 
رقابت شــدید و جدی تمام اعضای 
آن با یکدیگر اســت اما در بین آن ها 
اصول نوشته و نانوشته ای در جهت 
وحدت عمــل در ابعاد بین المللی و 
جهانی وجود دارد. مســکو و پکن 
از ایــران به  عنوان بــرگ برنده ای در 
رقابت با دیگر اعضای این شــرکت 
سهامی قدرت استفاده می کنند و در 
همان حال همکاری های بین المللی و 
جهانــی خود را فدای این برگ برنده 

نکرده، نمی کنند و نخواهند کرد.
مطهرنیا افــزود: از این رو ایران 
این اصل مسلم را باید بپذیرد که اگر 
زمانی ملت ایران پارادایم نه شــرقی 
نه غربــی را پذیرفت، پارادایم واجد 
در ایــن مختصــات، تعریفی بود که 
از نظــر ماهیت و جوهر و حقیقت با 
یکدیگر تفاوتی ندارد. اگر تمایلی در 
بین سیاســت های آن ها وجود دارد، 
در عرصــه واقعیت امر اســت.وی 
تصریــح کرد: زمانی که در بازی های 
بین المللی، در قطب های قدرت قرار 
می گیــری، یا بایــد عضویت کامل 
در قطب هــای قــدرت را بپذیری و 
متناســب با وزن خود امتیاز بگیری 

یــا اینکه همواره به عنــوان یک ابزار 
در دســت آنها جابه جا خواهی شد. 
همان گونه که ایران ســده های اخیر 
به این شــکل بوده اســت.  گاهی در 
قطب غربی عمل کرده و نپذیرفت تا 
کاملًا با غرب همکاری کند یا اینکه در 
قطب شرق حرکت کرد و نپذیرفت تا 
کاملًا در قطب شرق مستحیل شود. 
در ارتباط با ارزش افزوده ناشــی از 
پیوستن به هر کدام از این قطب های 
قدرت نیز، دکترین و سیاســت کلان 

مشخصی نداشته است.
این تحلیلگر مسائل سیاسی در 
ادامــه گفت: از نظــر تاریخی بعد از 
تضعیف ایران دوران نادریه و صفویه 
به این سمت، این قدرت های بزرگ 
بین المللی بودند که از ایران به عنوان 
برگ برنــده در دهه های گوناگون و 
سده های مختلف بهره بردند. بدون 
رودربایستی این نقص اساسی بافت 

و بافتار سیاسی در ایران است.
وی در ادامه به سفر رئیس جمهور 
ایران به روسیه اشــاره کرد و گفت: 
مسکو هم همین گونه است. اگرچه 
گفته می شود بر اساس پروتکل های 
موجود، اســتقبال از رئیس جمهور 
در فرودگاه مســکو و کاخ کرملین بر 
اساس یک پروتکل معنی دار رخ داده 
اما آنچه که در واقع امر دیده می شود، 
رابطه روسیه با تهران متناسب با وزنی 
که تهران برای روســیه قائل اســت، 
نیست. باتوجه به اینکه رئیس جمهور 

نیز با ادبیات سیاســی به معنای زبان 
سیاسی، رفتار و کُنش سیاسی آگاهی 
چندانی ندارد، در این سفر دیدیم چه 

رخدادهایی به وجود آمد.
مطهرنیا گفت: بــه هر ترتیب، 
طرفــداران و مخالفــان موجود در 
ارتبــاط تهران و مســکو، به خوبی 
می دانند که روس ها به ایران به  چشم 
شریک استراتژیک نمی نگرند، بلکه 
به عنوان یک ابزار اســتراتژیک و در 
جهت گرفتن امتیاز نگاه می کنند. این 
نگاه به این شکل است که هنوز با ده ها 
میلیارد هزینه ایران، نیروگاه بوشهر به 
فرجام نرســیده است. موضوع دیگر 
این اســت که روس ها از سیاســت 
»زخمــی و نیازمند کردن« اســتفاده 
می کنند. روس ها در هر حوزه ای چه 
نظامی و اقتصادی ارتباطی را با ایران 
آغاز می کنند اما هیچ وقت به زخمی 
کردن آن، پایان معناداری نمی بخشند. 
نیروگاه بوشــهر، موشک اس ۳۰۰، 
پشتیبانی سیاسی در منطقه و ارتباط 
با پرونده هسته ای در نظام بین الملل 

از مثال های متعدد است. 
وی افــزود: بارها گفتــه ام، بار 
دیگر هــم می گویم چــه روس ها، 
چینی ها، انگلیســی ها، فرانسوی ها، 
آلمانی ها و هر کشور دیگری به دنبال 
منافع خود اســت و سعی می کند با 
کمترین هزینه ها بیشترین بهره ها را 
به دســت بیاورد.  اما آنچه که ما باید 
به دنبال آن برویم این اســت، به جای 

اینکــه تبدیل به بــرگ امتیازدهی به 
کشورهای بیگانه  شویم، از ارتباط با 
قدرت های بزرگ، برای گرفتن امتیاز 
به نفع ایران و آینده آن اســتفاده کنیم 
و سعی کنیم فقط برگ برنده را برای 
آنها نداشته باشیم. این موضوع نیازمند 
تدوین نوعی آینده نگــری معنا دار، 
تعریف شده، هدفمند و کارآمد برای 
سیاست خارجی ایران در دهه پیش 
رو اســت وگرنه این هزینه ها بیشتر 

خواهد شد.
مطهرنیا درباره اینکه آیا ســفر 
رئیس جمهور به روسیه در سطح دو 
جانبه و برد بین المللی دســتاوردی 
داشــته است یا خیر گفت: بله، رفت 
و آمدها همواره بوده و همه رؤســای 
جمهــور ایران به کاخ کرملین رفته و 
بازگشته اند. دستاوردهای این رفت 
و آمدهــا در کجا خــود را به نمایش 
می گذارد؟ این پرسشی است که باید 

مطرح شود.
وی افزود: سفر مرحوم هاشمی 
رفســنجانی، ســیدمحمد خاتمی، 
محمــود احمدی نــژاد، روحانی و 
رئیسی در مجموع چه دستاوردی را 
مناسب و متناسب با همکاری ایران با 
روســیه در بعُد دوجانبه و چندجانبه 
در ابعــاد منطقه ای و بین المللی برای 
ایران به همراه داشــته است و روسیه 
تا چه اندازه توانسته از ایران بهره برد؟ 
اگر این دستاوردها مناسب و متناسب 
با هزینه ای اســت که ایــران در کنار 
روسیه در ابعاد منطقه ای و بین المللی 
می پــردازد و در نهایــت روس ها با 
رقبــای منطقه ای ایــران و بازیگران 
فرامنطقه ای مخالف و معاند با ایران 
به امتیازدهی و امتیازگیری های خاص 
مسکو می پردازند، آیا منطقی نیست 
که ایران امتیازهای خاص خود را در 
نزدیکی با روسیه، از این کشور کسب 
کند؟ نباید اینطور باشــد که روسیه و 
چیــن تصور کنند که ایــران نه برای 
توسعه بلکه بیشتر برای بقا به آنها نگاه 

می کند.

ســرویس سیاســی- عضــو 
کمیســیون تلفیق بودجه گفت: دولت 
تاکنون نتوانســته نمایندگان مجلس 
و اعضای کمیســیون تلفیق را درباره 

حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی قانع کند.
غلامعلــی کوهســاری مجلس 
شــورای اسلامی اظهار داشت: دولت 
موضــوع حــذف ارز ترجیحی را در 
لایحه بودجه سال ۱۴۰۱ آورده است 

اما قطعاً این کار مشکلاتی را برای مردم 
ایجاد می کند.

وی بیــان کرد: دولــت تاکنون 
نتوانسته نمایندگان مجلس بخصوص 
اعضای کمیســیون تلفیــق بودجه را 
درباره حــذف ارز ۴۲۰۰ تومانی قانع 
کند. بنده معتقدم که حذف یکباره ارز 
ترجیحــی منجر به ایجاد مشــکلاتی 

برای مردم می شود.

نماینده مردم آزادشهر در مجلس 
شورای اسلامی تصریح کرد: مجلس 
شورای اســلامی از مفاد قرارداد ایران 
و چین، مباحث مطروحه بین مقامات 
ایران و روسیه و مذاکرات وین اطلاعی 
ندارد. هیئت رئیســه مجلس شورای 
اســلامی باید جلســه ای غیرعلنی با 
حضور وزیر امور خارجه برگزار کند 
تا نمایندگان هــم از این موضوعات 

مطلع شوند.
علی نیکزاد که ریاســت بخشی 
از جلســه علنی امــروز مجلس را بر 
عهده داشــت، در پاســخ به این تذکر 
گفت: هیئت رئیســه مجلس روزهای 
سه شــنبه را مختص اقدامات نظارتی 
قــرار داده و نماینــدگان می توانند در 
 روزهــای نظارتی چنیــن مباحثی را 

دنبال کنند.

مطهرنیا تحلیلگر مسائل سیاسی:

نباید نقش »برگ برنده« را برای قدرت های بزرگ ایفا کنیم

کوهساری در صحن مجلس:

دولت توضیحات قانع کننده ای درباره حذف ارز ترجیحی نداده است
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